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S T R U ^ N I  S K U P O V I

Ve} je ~etvrti put u organizaciji hrvatskih i slovenskih plasti~arskih 
udru`enja (Udru`enja za plastiku i gumu HGK i grozda Plastteh-
nika), gospodarskih komora te Europskoga udru`enja proizvo|a~a 
plasti~nih materijala PlasticsEurope odr`ana jednodnevna tematska 
konferencija posve}ena pojedinim pitanjima uporabe plastike. Ovaj 
put bilo je to podru~je gra|evinarstva i infrastrukture, a konferen-
cija je odr`ana u Zagrebu, u prostorijama Hrvatske gospodarske 
komore, 24. rujna 2008. 

Konferenciju je pozdravnim govorom otvorio Ru|er Friganovi}, 
direktor Sektora za industriju HGK, koji je istodobno bio i predsje-
datelj. Skup je, na`alost, bio veoma slabo posje}en, za razliku od 
pro{logodi{njega, odr`anoga u Gospodarskoj zbornici Slovenije. 
Zbog izbora u Sloveniji skupu se nije odazvao nitko od slu`benih 
predstavnika, tj. slovenskoga Ministarstva gra|evinarstva. 

Predavanje o zakonodavnom okviru zgradarstva u Hrvatskoj te o 
uskla|ivanju hrvatskoga zakonodavstva na tome podru~ju sa zako-
nima u Europskoj uniji odr`ala je Nada Mar|etko [koro iz Uprave 
za stanovanje, komunalno gospodarstvo i graditeljstvo Ministarstva 
za{tite okoli{a, prostornoga planiranja i graditeljstva. Od ukupno 
potro{ene energije, zgrade tro{e oko 41 %. Od ukupne energije 
koja se potro{i u zgradama, oko 57 % odlazi na grijanje u stam-
benim zgradama, a oko 51 % u javnim zgradama. U EU, prema 
podacima, na ku}anstva otpada oko 70 % energije koja se ukupno 
utro{i na grijanje, a procjenjuje se kako }e se do 2020. potro{nja 
energije za hla|enje udvostru~iti. 

O stanju plasti~arske industrije u Sloveniji, s naglaskom na razvoju 
i uporabi polimernih proizvoda u gra|evinarstvu, govorio je Janez 
Navodnik, ~elnik grozda Plasttehnika, koji okuplja oko 70 % slo-
venske plasti~arske industrije. Sredstva potrebna za razvoj novih 
proizvoda Slovenija kao mala zemlja te{ko mo`e namaknuti sama, 
stoga to poku{ava u~initi u suradnji s tvrtkama iz ostalih ~lanica EU, 
kandidiraju}i se za europske projekte, ali i suradnjom s tvrtkama s 
jugoistoka Europe. Kada se pojavi neka ideja, obi~no se nastoji ofor-
miti konzorcij tvrtki te istra`iva~kih i znanstvenih ustanova kojemu 
je cilj o`ivotvorenje proizvoda i njegove proizvodnje.

Zahvaljuju}i dobrim izolacijskim svojstvima plasti~nih materijala 
uz 25 cm izolacije polistirenom ili poliuretanom ili 3 cm podtla~ne 
(vakuumske) izolacije, mogu}e je sagraditi tzv. dvolitarsku ku}u, u 
kojoj se {tedi i do 75 % energije potrebne za grijanje. Osim sni`enja 
tro{kova za grijanje takve ku}e imaju i pozitivan u~inak na okoli{ jer 
se sni`ava emisija ugljikova dioksida. Jedan od projekata koji se u 
Sloveniji nastoji provesti su pasivne ku}e niskih cijena koje se amor-
tiziraju za godinu ili dvije, izolirane tzv. superizolacijama ~ija je spo-
sobnost zadr`avanja topline osam puta ve}a od one PS-E-a. Takve 
su ku}e znatno jeftinije od onih izoliranih kompozitnim plo~ama 
ili zra~nim izolacijama. Istra`uje se mogu}i doprinos nanotehnike 
razvoju izolacija (podtla~na izolacija i fazni materijali, tzv. PCM).

Razvija se i tzv. trolitarska ku}a s fotovolta`nim }elijama, rje{ava 
se pitanje toplinskih mostova u ku}ama, razvijaju se materijali kao 
npr. drvnoplastomerni kompozit na osnovi PVC-a i drva (za ovaj se 
projekt tra`i u Hrvatskoj partner za oporabu PVC-a), poliuretani na 
bazi drvnoga otpada (BIOPUR) te kompozit drvo i celulozna vlakna 
s ligninom kao vezivom (BIOCOMP). Razvijena je i nova zvu~na 
izolacija na~injena od tekstilnoga otpada, a radi se i na izolacijskim 
materijalima na osnovi duromera i plastomera. 

Postavlja se pitanje bi li svih tih razvojnih projekata i mnogih 
zavr{enih i realiziranih kao proizvoda dostupnih tr`i{tu bilo bez 
ujedinjenih napora ~lanova slovenskoga plasti~arskoga grozda. 

Stanje u hrvatskoj plasti~arskoj industriji predstavila je Gordana 
Pehnec Pavlovi} te je, uz pokazatelje koji daju nadu u pozitivne 
pomake u ovoj industrijskoj grani, posebice pove}anje proizvodnje 
plasti~nih materijala, predavanje zavr{ila zaklju~kom o potrebi 
osnivanja hrvatskoga plasti~arskoga grozda. 

Europsku plasti~arsku industriju ~ine proizvo|a~i materijala, 
proizvo|a~i strojeva i popratne opreme te prera|iva~i. Ovaj sektor 
zapo{ljava 1,6 milijuna ljudi u oko 50 000 tvrtki, koje su pro{le 
godine uprihodile vi{e od 280 milijardi eura. Samo u njema~koj 
industriji plasti~arski sektor ima udio od blizu 7 %. Rije~i su to Petera 
Ortha, direktora PlasticsEurope Deutschland. 

O uporabi plastike u gra|evinarstvu i infrastrukturi govorio je Giu-
seppe Riva, direktor PlasticsEurope Region Mediteranian. U svijetu 
se oko 30 milijuna tona plastike potro{i u gra|evinarstvu, a od toga 
samo u Europi blizu 9 milijuna tona. Od toga se 28 % potro{i na 
cijevi, 18 % na toplinsku i zvu~nu izolaciju te 12 % na prozore i vra-
ta. Procjenjuje se kako je do sada ukupno u svijetu oko 2 milijarde 
tona plastike ugra|eno u stambene, javne i poslovne gra|evine. 
S obzirom na to da je plastika lagan i izdr`ljiv materijal te da je 
jeftinija od ostalih konkurentskih materijala, ne za~u|uje takav 
izbor, a predvi|a se kako }e u podru~ju gra|evinarstva primjena 
plastike idu}ih godina rasti po stopi od 1,6 % godi{nje. Naj~e{}e 
kori{teni polimerni materijali u gra|evinarstvu su PS-E, PS-X, PUR, 
PE-HD, PE-LD i PVC. 

Od plastike se danas izra|uju i dijelovi mostova (Normandy Bridge, 
Francuska), ali i cijeli mostovi (Essen, Njema~ka; Meppel, Nizo-
zemska), koji potpuno odgovaraju svim normama Europske unije. 

Mnogi zabrinuti za okoli{ pitat }e {to s plasti~nim gra|evinskim 
otpadom. Kako je rije~ o proizvodima dugoga `ivotnog vijeka, o 
njihovu se zbrinjavanju tek treba povesti ra~una. 

Na kraju su odr`ana dva komercijalna predavanja: jedno o 
mogu}nostima tvrtke Borealis i njezinu aktivnom sudjelovanju u 
rje{avanju infrastrukturnih problema u Italiji, koje je zavr{ilo pozi-
vom Hrvatskoj da se priklju~i njihovim projektima, te drugo, o novim 
izolacijskim materijalima tvrtke BASF.

Zaokret u gra|evinarstvu i infrastrukturnim projektima u smislu 
udovoljavanja normama, prilagodba zakonodavstva Europskoj uniji 
te razvojne strategije koje uklju~uju smanjenje potro{nje energije za 
grijanje i hla|enje i postavljanje strogih zahtjeva na nove gra|evine, 
ali i olak{avanje obnove postoje}ih objekata zasigurno su i {ansa za 
hrvatsku plasti~arsku industriju. Pove}ana potra`nja za izolacijskim 
proizvodima mogla bi biti poticaj DIOKI-ju za pove}anje kapaciteta 
proizvodnje PS-E-a, a u izgradnju i obnovu infrastrukture svakako 
bi se trebali uklju~iti na{i cjevari. Jednako tako, pozivi koji dolaze iz 
Slovenije, koja i na ovome podru~ju mo`e biti primjer, ne bi smjeli 
ostati bez odaziva. A zasigurno bi se na{le dobre ideje i me|u 
hrvatskim znanstvenicima i istra`iva~ima, ali i inovatorima, koje bi 
trebalo znati i mo}i ostvariti. Bio bi to doprinos smanjenju uvoza 
i pove}anju doma}e proizvodnje i zaposlenosti, uz nadu kako }e 
i dr`avne institucije, ali i gospodarstvo i gra|ani prona}i u tome 
svoj interes.
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